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La ciutat encara nous reptes amb el nou any
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El CastellFarmàcies de guàrdiaMobles i restes de poda
Barri Net: recollida per barri
Consulti quin dia toca a la seva 
adreça

Deixi els trastos i restes de jardineria a la 
porta de casa, de 21 a 23 h

Els diumenges
Montmar Alt (d’av. Diagonal en amunt), 
Canyars i El Castell Baix (de c. Doctor 
Marañon en avall).

Els dilluns
Bellamar, Montmar Baix (de l’av. Diagonal en 
avall) i Centre.

Els dimarts
Poal, Baixador, Can Roca i Muntanyeta

Els dimecres
Les Botigues, Can Bou, Granvia Mar, Mar-i-
Sol, Zona Universitària, Camí Ral, El Castell 
Alt (de l’av. Doctor Marañón en amunt) i 
Lluminetes Oest (fins al carrer 6).

Els dijous
La Pineda, Lluminetes Est (fins al carrer 6) i 
Vista Alegre.

Serveis Sanitaris
Cita prèvia per a metges de capçalera i 
pediatria.
Telèfon per als dos ambulatoris 902 111 444

Centre d’Atenció Primària ABS Can Bou
Carrer Sevilla - av. Màlaga. Tel 93 665 55 59

Centre d’Atenció Primària ABS El Castell
Carrer Dr. Marañón. Tel. 93 636 66 60

Tren
Consulti els horaris a 902 240 202
rodaliescatalunya.cat / renfe.es

Bus
Consulti els horaris a 902 023 393
ambmobilitat.cap

Deixalleria Municipal
Carretera de la Sentiu, 19
De dilluns a divendres de 8.30 h 
a 13.30h i de 15 h a 18h

Dissabtes de 8.30h a 14.30h
Festius: tancat

Minideixalleries
Consulti els horaris de les 
minideixalleries en els diferents 
barris
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La foto aèria de Josep 
Badosa ens mostra una 
perspectiva de la zona 
ocupada pels establiments 
del balneari marítim Baños 
de Castelldefels l’any 1929.

Alfonso López Borgoñoz
Baños de Castelldefels probablement va 
ser el més conegut balneari marítim de 
Castelldefels. Tenia diversos espais de 
restauració i de casetes de bany. Es va obrir 
cap el 1928 o 1929, i va ser molt conegut 
a la comarca i a Barcelona. Feien molta 
publicitat i havien autobusos que apropaven 
als seus usuaris des de la Pl. Catalunya i 
la Pl. Espanya de Barcelona per l’actual 
carretera de l’interior (no existia ni la C-31 
ni la C-32), amb parades a cada poble que es 
trobava en el seu trajecte (Gavà, Viladecans, 
Sant Boi, Cornellà...). Els autobusos que 
venien de Barcelona i els cotxes particulars, 
així com la nombrosa gent que venia en 
tren i anava caminant fins a la platja, no 
arribaven a la mateixa per l’Avinguda de la 
Pineda, sinó que s’apropaven per l’actual 
C-245, i una mica abans d’arribar a Ca 
N’Aimeric, giraven cap a la platja per un 
pas a nivell de tren amb guàrdia, que els i 
les conduïa directament fins als edificis 
dels Baños de Castelldefels. Precisament, el 
nom de la coneguda avinguda dels Banys de 
la platja, procedeix de que era el carrer pel 
qual els banyistes arribaven a los Baños de 
Castelldefels.

Poques edificacions
La zona ocupada a la platja pels establi-
ments de los Baños de Castelldefels feia uns 
800 metres. I a la zona de platja no hi havia 
gaires edificacions més cap el 1929, com 
es veu a la foto aèria de Josep Badosa del 
mateix any. Malgrat això, ja s’havien traçat 
els primers plànols d’ordenació urbanís-
tica de tota l’àrea a càrrec de l’arquitecte 
municipal Josep M. Deu i Amat.
A part dels dos grans edificis del balneari 
marítim, on la gent es podia canviar de 
vestuari i posar-se el seu banyador, el 
equipament més conegut del grup era el 
Gran Restaurant, que durant la República 
es va conèixer com a Florida Playa (com a 

La platja de Castelldefels el 1929 
i 1930: Baños de Castelldefels

filial del Florida de Barcelona) i que més 
tard va donar lloc al naixement de l’actual 
hotel Playafels. També tenim imatges i 
dibuixos d’altres restaurants del mateix 
grup a partir de 1930, com el Miramar (amb 
la seva pista de patinatge) i el restaurant 
Popular, així com de les casetes de lloguer 
per a banyistes per passar uns dies prop de 
la sorra i l’aigua.

Imatge de la platja del 1929 acolorida i amb els noms dels establiments.

Imatge publicitària del Gran Restaurant (1930)

Gran Restaurant (1931) Restaurant Miramar (1930)

Restaurant Popular (1930)

Casetes de lloguer per a banyistes (1930)
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“Los próximos 12 meses nos deben ofrecer 
nuevas realidades que vendrán a mejorar 
nuestra calidad de vida”

Un 2023 farcit de bones notícies
Comencem un nou any ple d’il·lusions per aconseguir les fites que ens 

marquem. En el nostre objectiu de continuar millorant la ciutat dia a dia, els 
pròxims 12 mesos ens han d’oferir noves realitats que vindran a completar el 
nostre mapa d’equipaments, a millorar els nostres espais comuns, les nostres 
infraestructures i, en definitiva, la nostra qualitat de vida.

Aquest 2023 ens portarà un nou equipament dirigit als i les joves de 
Castelldefels. El nou Espai Jove La Masia s’estrenarà en els primeros mesos de 
l’any i oferirà nous espais per al col·lectiu juvenil de la ciutat a la remodelada 
masia de Can Gomar, antiga Casa de Cultura. També en l’àmbit dels equipa-
ments, es milloraran les infraestructures esportives, amb diferents actuacions 
que ampliaran els serveis i els espais que oferim.

En l’àmbit de la salut, el tercer ambulatori del nostre municipi haurà de 
començar a fer-se realitat, amb l’inici de les obres d’un equipament llargament 
reivindicat per la nostra ciutat. I començarem la construcció dels habitatges 
protegits del carrer Pietat, donant resposta a les necessitats de vivenda digne 
que tenen alguns col·lectius de la ciutat.

En la via pública, podrem veure acabades les obres de remodelació de 
l’avinguda Constitució, un eix fonamental per la nostra infraestructura viària. 
També hem de veure com s’executa l’obra de la nova passarel·la per sobre de 
l’autovia, a l’avinguda Pineda, que millorarà la connexió del centre de la ciutat 
amb la platja. D’altra banda, posarem en marxa una nova línea d’autobús urbà, 
la CF2, per donar més servei de transport públic intern a la nostra ciutadania, 
i continuarem treballant per exigir un transport urbà que ens connecti amb 
l’entorn àgil i eficient.

Tot això ens fa estar plenament il·lusionats amb aquest nou 2023. Feliç 
any nou!

Empezamos un nuevo año lleno de ilusiones para conseguir los hitos que 
nos marcamos. En nuestro objetivo de seguir mejorando la ciudad día a día, los 
próximos 12 meses nos ofrecerán nuevas realidades que vendrán a completar 
nuestro mapa de equipamientos, a mejorar nuestros espacios comunes, 
nuestras infraestructuras y, en definitiva, nuestra calidad de vida.

Este 2023 nos traerá un nuevo equipamiento dirigido a los y las jóvenes 
de Castelldefels. El nuevo Espai Jove La Masia se estrenará en los primeros 
meses del año y ofrecerá nuevos espacios para el colectivo juvenil de la ciudad 
en la remodelada masía de Can Gomar, antigua Casa de Cultura. También en el 
ámbito de los equipamientos, se mejorarán las infraestructuras deportivas, con 
diferentes actuaciones que ampliarán los servicios y espacios que ofrecemos.

En el ámbito de la salud, el tercer ambulatorio de nuestro municipio tendrá 
que empezar a hacerse realidad, con el inicio de las obras de un equipamiento 
largamente reivindicado por nuestra ciudad. Y empezaremos la construcción de 
las viviendas protegidas de la calle Piedad, dando respuesta a las necesidades de 
vivienda digna que tienen algunos colectivos de la ciudad.

En la vía pública, podremos ver terminadas las obras de remodelación de 
la avenida Constitución, un eje fundamental para nuestra infraestructura vial. 
También veremos cómo se ejecuta la obra de la nueva pasarela por encima de la 
autovía, en la avenida Pineda, que mejorará la conexión del centro de la ciudad 
con la playa. Por otra parte, pondremos en marcha una nueva línea de autobús 
urbano, la CF2, para dar más servicio de transporte público interno a nuestra 
ciudadanía, y continuaremos trabajando para exigir un transporte urbano que 
nos conecte con el entorno ágil y eficiente.

Todo esto nos hace estar plenamente ilusionados con este nuevo 2023. 
¡Feliz año nuevo!

Maria Miranda  
Alcaldessa de Castelldefels  

[PSC]

alcaldessa@castelldefels.org
Whatsapp: 600 929 602
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Castelldefels ha viscut una transfor-
mació important en els darrers anys. 
S’han impulsat diferents actuacions 
urbanístiques centrades en el foment 
de la mobilitat sostenible, com 
ara la transformació de l’avinguda 
Constitució i l’avinguda de la Pineda; 
i en la millora de les infraestructures, 
com és el cas de la urbanització de 
Bellamar; i s’han construit nous equipa-
ments, cas de l’estadi de Pitort, l’edifici 
de la República o la masia de Can Roca 
de Baix; i s’han creat nous espais verds, 
com ara el parc de Marta Mata.
L’equip de govern municipal té la 
voluntat de mantenir el pols de trans-
formació en els pròxims anys. És per 
això que estan en marxa diferents pro-
jectes, alguns dels quals urbanístics; 
d’altres, d’equipaments importants 
per a la millora de la qualitat de vida 
ciutadana. Alguns d’aquests projectes 
veuran la llum en les pròximes setma-
nes. És el cas de l’equipament juvenil 
a la masia de Can Gomar i la nova línia 
d’autobus urbà (CF2). Altres -com els 
habitatges protegits del carrer Pietat- 
han començat a fer-se realitat o bé ho 
faran  al llarg de l’any.
A continuació fem un repàs dels 
principals projectes previstos per al 
2023.

Castelldefels és una ciutat 
dinàmica i en contínua 
evolució. Al llarg de 2023, 
l’Ajuntament continuarà  
impulsant diferents 
projectes de transformació, 
i millora urbana i nous 
equipaments per a la 
ciutadania, sense perdre 
el principal objectiu de 
les actuacions municipals: 
donar resposta a les 
necessitats de les persones 
que hi viuen.

Un nou pas per connectar el centre i la platja per sobre de l’autovia

Any nou, projectes a la vista

Millorar la connexió entre el centre del municipi 
i els barris de la platja, mitjançant sistemes de 
mobilitat sostenible (bicicleta o a peu). Aquest 
és l’objectiu del projecte per construir una 
passarel·la per sobre de l’autovia (C-31), que 
salvi de manera segura aquest obstacle per a la 
connectivitat urbana. S’habilitarà un carril bici 
segregat del trànsit rodat i del vianant, ampliant 
l’espai actual de què disposen els vianants.
Aquesta nova passarel·la estarà adossada al pas 
elevat actual que uneix l’avinguda de la Pineda 

L’Ajuntament impulsa diferents projectes per millorar la ciutat i la qualitat de vida ciutadana

Implantació de la línia de bus urbà CF2

amb el carrer 11 i que connecta amb la platja de 
la Pineda. El nou recorregut que es generarà 
donarà més espai tant a vianants com a ciclistes 
i millorarà les condicions d’accessibilitat i 
mobilitat actuals.La passarel·la complirà els 
requisits d’accessibilitat i es complementarà 
amb unes escales i una rampa adaptada fins a 
la plaça Rosa dels Vents. Aquesta plaça també 
es renovarà amb un espai més amable, amb 
vegetació i arbrat i una zona d’estacionament 
ordenada.

Recreació digital de la passera de vianants que salvarà l’autovia

Una de les principals demandes ciutadanes 
(l’increment de línies d’autobús urbà) veurà la 
llum en les pròximes setmanes. Es tracta de la 
línia CF2. La nova línia urbana de Castelldefels 
millora el servei a la ciutat amb una freqüència 
de 20 minuts tots els dies de l’any:
» Connexió més directa entre Vista Alegre, el 
Centre i el Litoral.
» Connexió més directa des de Castelldefels a 
les Botigues de Sitges i Port Ginesta.
» Millora la connexió entre el Pg. Marítim i el 
Centre ( juntament amb la línia L96).
» Més cobertura al Front Marítim amb servei 
diürn també entre Bellamar i el Poal.
» El barri de Montmar passa a tenir dues línies 
d’autobús i més connexions: CF1 + CF2.
» La connexió del Front Marítim amb el centre 
de Castelldefels queda coberta per la línia 

CF2 (per Pg. Marítim i les Botigues) i per la 
línia L96 per la Pineda (a la nit per la línia N16).
» Reducció del trànsit al Pg. Pitort.

CF1:  Millora de la freqüència els caps de
setmana i nou recorregut amb més
connexions
La línia CF1 millora la freqüència, que ara serà 
de 45 minuts, tots els dies de l’any. Modifica 
el seu recorregut per fer-lo més directe, i mi-
llora la cobertura a la zona del Canal Olímpic 
(Ànec Blau) i a la carretera de la Sentiu.

L95 Nou final de línia a la Muntanyeta
El nou final de línia serà coincident amb la 
línia E95 a Lluís Companys. La connexió entre 
el Centre, el Passeig Marítim i el l Poal queda 
coberta amb les línies CF2 i L96.
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Recreació digital de l’espai exterior del CEM Can Roca

ORIOL PAGÈS

Amb una inversió aproximada d’1,3 milions 
d’euros, la reforma de la històrica Masia de Can 
Gomar (que durant molts anys va ser la seu de 
la Casa de la Cultura) ha tingut com a objectiu 
l’adequació d’espais per acollir el nou Casal 
de Joves i de l’espai cedit als Agrupaments 
Escoltes de la ciutat. Es tracta d’una intervenció 
adreçada tant a la rehabilitació i renovació 
estructural de l’edifici com a l’adequació als 
nous usos com a espai juvenil. Està previst que 
s’obri a finals del primer trimestre de l’any.

El tercer ambulatori per completar el mapa de 
l’assistència primària

72 pisos protegits per paliar les necessitats 
d’habitatge de la població

Nou equipament juvenil a la 
masia de Can Gomar

Interior de la masia de Can Gomar

L’Ajuntament està ultimant els projectes per 
ampliar espais al Complex Esportiu Municipal 
(CEM) Can Roca, el camp municipal de Canyars 
i l’Estadi Pitort. Els projectes més avançats són 
els que afecten el CEM Can Roca. Amb més 
de 6.000 abonats, peticions en llista d’espera 
i els serveis oferts amb altes ocupacions, el 
CEM Can Roca preveu l’adequació de part de 
l’espai exterior de solàrium que dona suport a 
la piscina de tancament retràctil per a poder 
ampliar l’espai de pràctica esportiva.

Millores a les instal·lacions 
esportives de Can Roca

L’edifici està situat a la zona industrial de la ciutat

L’Ajuntament esta ultimant la reforma dels 
quatre locals de la planta baixa de l’Edifici Lògic 
per transformar-los en un únic espai amb tres 
serveis diferenciats: domiciliació d’empreses, 
Coworking i viver empresarial. Donarà cabuda 
a les necessitats municipals d’ampliació dels 
serveis municipals, en concret de l’espai 
coworking, per tal de ser un punt de referència 
per a les empreses de nova creació de la ciutat. 
Aquesta actuació forma part del projecte Delta 
On Start-Up impulsat per l’Ajuntament. 

Un espai de coworking i viver 
d’empreses a l’edifici Lògic

Recreació digital de com serà l’edifici del tercer ambulatori Recreació digital dels edificis situats al carrer Pietat

El tercer Centre 
d’Atenció Primària 
(CAP), que se 
situarà al barri de la 
Muntanyeta, està 
cada cop més a 
prop de ser una 
realitat, el 2023 es 
durà a terme l’acte 
de col·locació 
de la primera 
pedra. Situat a uns 
terrenys cedits 
per l’Ajuntament 
al Govern català, 
el tercer centre de 
salut permetrà una 

El projecte de 
construcció de 72 
habitatges de lloguer 
assequible al solar 
municipal ubicat al 
carrer Pietat 9-11 ha 
començat a donar 
les seves primeres 
passes. Des de 
fa unes setmanes 
s’estan duent a 
terme les tasques 
de condicionament 
del terreny per 
poder construir. La 
parcel·la, cedida a 
l’IMPSOL (entitat 

ORIOL PAGÈS

millora significativa 
i un salt qualitatiu 
en l’atenció i cura 
de la salut mental 
d’adults, infants i 
joves residents a 
Castelldefels, i farà 
més eficaç i eficient 
la coordinació entre 
els diferents agents 
de salut. Pel que fa 
a l’atenció primària, 
s’hi diferenciarà 
l’Àrea assistencial de 
medicina de família 
(ciutadania de 15 
anys en endavant de 

Can Roca, Montmar, 
Muntanyeta i part del 
barri Centre) i l’Àrea 
assistencial d’atenció 
pediàtrica (usuaris 
de 0 a 14 anys de tota 
la ciutat). Quant a 
rehabilitació, hi haurà 
gimnàs, tractament 
amb electroteràpia, 
termoteràpia, 
hidroteràpia, 
magnetoteràpia, 
teràpia del 
llenguatge, 
fisioteràpia de sol 
pelvià...

pública empresarial 
depenent de l’AMB i 
que s’encarrega de 
la seva construcció) 
té la finalitat de 
promoure i construir 
nous habitatges 
protegits en règim 
de lloguer social 
i assequible i 
consolidar el parc 
de vivenda social 
del municipi, a 
més de donar 
continuïtat a les 
polítiques d’accés 
a l’habitatge a 

Castelldefels (veure 
més informació 
a la pàg. 12). 
L’edifici es divideix 
en dues unitats 
iguals separades 
per generar 
transparència i 
continuïtat en l’espai 
públic. Es té en 
compte el valor del 
conjunt històric amb 
una configuració 
molt compacta i 
continguda per 
relacionar-se amb el 
Castell.
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Dichas intervenciones se han 
concentrado en este último tramo 
del mandato de gobierno por una 
razón lógica: los primeros meses de 
un mandato son de planeamiento y 
aprobación. Salvo las obras de la av. 
Constitución -que tuvieron un parón 
de casi un año por circunstancias 
ajenas al Ayuntamiento y que se están 
acelerando en las últimas semanas- las  
diferentes obras han seguido su curso 
previsto. Incluso en una intervención 
tan compleja como es la urbanización 
de Bellamar, las obras avanzan a buen 
ritmo. En este caso se están ejecutan-
do por tramos, que se irán abordando 
durante todo 2023.
En el caso de la av. Constitución la 
empresa que se hizo cargo del pro-
yecto ha acelerado los trabajos, lo que 
motivó que en algunos momentos se 
simltanearan varios cortes de circula-
ción que generaron ciertas molestias. 
Superada esta circunstancia, a finales 
de diciembre se acabaron las obras 

en el tramo entre las avenidas Pineda y 
301 y se está trabajando en los tramos 
comprendidos entre Pau Casals y 
Narcís Monturiol, con el objetivo de 
que estén acabadas en mayo. En 
cuanto a la tercera gran intervención 
(la reforma de la av. dels Banys) ya está 
prácticamente acabada, a la espera 
de la plantación de la vegetación en 
febrero.
Por otro lado, las obras de equi-
pamientos están prácticamente 
acabadas. El nuevo equipamiento 
juvenil abrirá sus puestas en la masía 
de Can Gomar a finales de febrero. Y 
a principios de febrero el cementerio 
dispondrá de un espacio de duelo 
perinatal (aquellas pérdidas de bebés 
que ocurren durante el embarazo, el 
parto o a los pocos días después del 
nacimiento). Por último la reforma del 
edificio Logic para acoger un espacio 
de coworking y de vivero de empre-
sas, ya está acabada y en los próximos 
meses se abrirá el servicio. 

Castelldefels inicia 2023 con las obras 
en marcha próximas a finalizar

Ejecución de proyectos en la vía pública y en equipamientos destinados a la ciudadanía

Castelldefels es una 
ciudad enn continua 
transformación. En los 
últimos meses se han 
sucedido la ejecución 
de obras importantes, 
tanto en la vía pública 
como en diferentes 
equipamientos, que 
se han reformado o 
ampliado para ponerlos 
a disposición de la 
ciudadanía. Este primer 
trimestre del año verá 
la finalización de buena 
parte de estas obras.
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Eixos verds: comença 
el procés participatiu 
per decidir com serà 
Castelldefels
Castelldefels engega el procés 
participatiu per decidir cap a on ha 
d’anar la ciutat. El document Eixos Verds 
vol iniciar el debat sobre com relligar 
el mar i el parc del Garraf, que fan de la 
ciutat un espai privilegiat.

Castelldefels ha d’afrontar en els pro-
pers anys diversos reptes urbanístics, 
com per exemple, aturar definitiva-
ment el creixement del municipi cap al 
parc natural del Garraf, generar l’ha-
bitatge necessari perquè els nostres 
fills i filles puguin viure al nostre costat 
quan s’emancipin, afrontar el canvi 
climàtic que fa preveure un increment 
dels incendis forestals, on posar els 
nous equipaments que pugui necessi-
tar la ciutat, com unir els barris del mar 
amb els de la muntanya, com aprofitar 
la proximitat del Garraf per fer que 
la natura s’escoli per tots els barris. 
Es tracta d’endreçar la ciutat i definir 
quin ús ha de tenir cadascun dels 
seus  espais. Fer-ho és una feina que 
concerneix tothom i per això l’Ajunta-
ment vol escoltar la ciutadania, posant 
en marxa un procés participatiu que 

començarà el pròxim mes de gener.  El 
punt de partida d’aquest debat ciu-
tadà és el document urbanístic Eixos 
Verds, actualment en fase d’avanç de 
planejament, el que significa que no té 
cap efecte jurídic ni afecta els inte-
ressos dels particulars. La seva única 
finalitat és obrir un debat públic. És un 
simple estudi del qual ha de sorgir una 
idea del camí que ha de seguir el des-
envolupament urbà de Castelldefels 
en les dècades que venen.
El document parteix de la necessitat 
de relligar el Parc Natural del Garraf 
amb el litoral de la ciutat, com ja ho 
han fet diversos municipis de l’àrea 
metropolitana de Barcelona. De fet, 
dos dels eixos que es plantegen -el 
del Centre i el del Canal Olímpic- ja 
existeixen. Estan consolidats i pràcti-
cament acabats, només cal resoldre 

com unir-los amb el Garraf, i per això 
es proposa desprogramar sòl edifica-
ble per ampliar el Parc Natural.
Aquests dos eixos han permès 
atraure equipaments científics de 
primera magnitud al voltant del Parc 
Mediterrani de la Tecnologia, amb la 
Universitat Politècnica de Catalunya 
i centres com l’Escola d’Enginyeria 
de Telecomunicació i Aeroespacial i 
espais per la ciència com l’Institut de 
Ciències Fotòniques (ICFO), l’Institut 
d’Estudis Espacials de Catalunya (IEEC) 
o el Centre Internacional de Mètodes 
Numèrics (CIMNE), que han donat a 
Castelldefels el pes específic que es 
mereix dins de l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona.
Es tracta de replicar aquest èxit 
posant l’accent en la renaturalització 
del municipi. Un exemple el tenim 
en l’eix de Ca n’Aimeric, on proposa 
renaturalitzar el que avui en dia és una 
simple bassa de laminació voltada per 
un terreny pràcticament abandonat, i 
convertir-la en una nova zona humida, 
capaç d’atraure vida al bell mig de 
Castelldefels. Un espai al voltant del 
qual hi haurà nous equipaments i que 
vol demostrar que la natura i la cura 
de la biodiversitat poden ser els eixos 
vertebradors de la ciutat del futur.
La idea de fer que els espais naturals 
trenquin l’asfalt i penetrin dins de la 
ciutat -per articular el seu creixement 
i la seva mobilitat- impregna tota la 
proposta que es presenta a la ciutada-
nia, on res està encara decidit. Ara és 
la ciutadania qui ha de dir com vol que 
sigui Castelldefels.  

Ortofoto en la que apareixen marcades sobre el plànol les propostes dels sis eixos verds amb la creació i defensa d’espais verds

El document 
Eixos Verds 
té com a 
finalitat 
obrir un 
debat públic 
sobre el 
camí que ha 
de seguir el 
desenvolu-
pament 
urbà en les 
pròximes 
dècades
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L’Ajuntament va encarregar 
un estudi sobre la 
situació de l’habitatge a 
Castelldefels i les futures 
necessitats. Les conclusions 
del treball permet al govern 
municipal planificar de 
manera adequada  les 
polítiques públiques en 
matèria residencial en els 
pròxims anys.

Maria Miranda
Alcaldessa de 
Castelldefels (PSC)

“Les qüestions 
relacionades 
amb l’habitatje ja 
representaven una 
de les principals 
preocupacions de 
la ciutadania abans 
de l’arribada de la 
pandèmia, i aquesta 
necessitat s’ha 
incrementat després de 
l’arribada de la COVID. 
Així ens ho van fer saber 
els nostres veïns i veïnes 
en l’elaboració de 
l’Acord de Ciutat, que 
ens marca el camí del 
creixement econòmic i 
social de Castelldefels 
en els propers anys. 
Des de l’Ajuntament, 
continuem treballant 
i desenvolupant 
noves línies d’ajudes 
per a actuacions 
d’accessibilitat i 
mobilitat interior en 
habitatges”.

Jordi Vendrell
Regidor d’Habitatge 
(ERC)

“Des de la regidoria 
treballem per aconseguir 
l’accessibilitat dels 
nostres veïns i veïnes a 
un habitatge digne en 
condicions assumibles 
per a tothom. Fixar-
nos com a objectiu 
aconseguir una quota 
del 15% d’habitatge 
públic sobre el total 
d’habitatges de la 
nostra ciutat ens ha de 
permetre incidir en el 
mercat i garantir que 
els i les nostres joves 
i famílies accedeixin 
a aquest dret bàsic i 
fonamental”.

Interior d’un dels locals reformats com a habitatge al carrer Diagonal

L’Ajuntament planifica les necessitats 
d’habitatge públic per als pròxims anys

El govern municipal contempla assolir el 8,2% d’habitatge social el 2028  

El Pla Territorial Sectorial de l’Habitat-
ge de Catalunya estableix que l’any 
2037 un 15% del parc d’habitatges de 
la ciutat estigui destinat a polítiques 
socials per tal de complir l’anomenat 
Objectiu de Solidaritat Urbana. 
Conscient del problema de l’habitat-
ge, l’Ajuntament treballa en l’ampliació 
del parc d’habitatge públic en els 
pròxims sis anys. L’objectiu és que el 
8,2%dels habitatges de la ciutat siguin 
assequibles el 2028. Això significaria 
posar a disposició de la ciutadania 876 
nous habitatges, posant especial èm-
fasi en la protecció de lloguer social i 
assequible. La primera gran peça per 
assolir aquest objectiu ja s’ha posat 
en marxa. Es tracta de la construcció 
de 72 pisos de lloguer assequible al 
carrer Pietat en uns terrenys cedits per 
l’Ajuntament a l’IMPSOL (més informa-
ció a la pàgina 7).
L’Ajuntament basa aquesta projecció 
en les conclusions de l’estudi sobre la 
situació de l’habitatge a Castelldefels 
encarregat a Celobert Cooperativa. 
L’estudi va ser presentat a la darrera 
reunió de la Taula Local pel Dret a l’Ha-
bitatge celebrada fa unes setmanes. 
El document permet a l’Ajuntament 
planificar les necessitats d’habitatge 
en els pròxims anys tenint en compte 
tant l’evolució de la població com de 
les llars (veure quadre adjunt).
Per tal d’asolir l’objectiu de solidaritat 
urbana, l’Ajuntament està estudiant 

a consciència la planificació per 
tal d’encabir-hi noves promocions. 
Però aquesta no serà l’única via per 
incrementar el parc d’habitatge 
assequible. El govern municipal ja ha 
començat a explorar una triple via. La 
primera línia de treball és la de l’habi-
tatge dotacional, que a més permet 
avançar en la inclusió. En aquesta línia 
s’emmarca el conveni de col·laboració 
amb la Fundació Privada Habitat 3 
Tercer Sector Social,  que ha posat en 
servei 18 habitatges dotacionals per a 
persones en risc d’exclusió social.
La segona via és la transformació 
de locals en habitatge. La primera 
experiència ha estat la transformació 

dels locals d’un edifici de propietat 
municipal al carrer Diagonal en habi-
tatges d’emergència destinats per a 
persones i famílies desnonades del 
municipi. I a curt termini, l’Ajuntament 
projecta nou habitatges dotacionals 
més a Vista Alegre. 
La tercera via és la de les subvencions 
al lloguer, per tal que les persones i 
famílies amb risc de vulnerabilitat no 
perdin el seu habitatge i puguin rever-
tir la situació. En aquest sentit, es van 
reservar 300.000 euros del pressupost 
municipal a ajuts. A la primera convo-
catòria s’han rebut 84 sol·licituds en 
30 dies, la qual cosa posa de manifest 
la necessitat i l’encert de la iniciativa.

ORIOL PAGÈS



elcastell.org 11 A fons

La importància de la rehabilitació: En marxa convocatòries 
d’ajuts i subvencions per a la millora d’habitatges i edificis

L’estudi de Celobert posa de manifest 
l’encert de la política de rehabilitació 
d’habitatges endegat per l’adminis-
tració municipal.  L’informe assenyala 
que el 13% dels edificis i immobles 
estan en estat de conservació ruïnós, 
dolent o deficient. (Cens 2011). El 65,4% 
d’aquests immobles es va construir 
entre 1961 i 1980.  El parc d’habitatges 
de la ciutat presenta importants man-
cances pel que fa a l’accessibilitat:  un 
73,6% dels immobles tenen problemes 
d’accessibilitat i quasi el 60% no 
disposen d’ascensor. El 21% dels 
immobles es troben en edificis alts, de 

4 plantes o més, sense ascensor (513 
edificis). D’altra banda, el nivell d’efi-
ciència del parc d’habitatges és baix, 
amb pocs habitatges en les categories 
més altes i una majoria amb
qualificació E o inferior, la qual cosa fa 
que en algunes zones hi hagi un risc 
elevat de pobresa energètica.
En aquest context, doncs, les darreres 
setmanes s’han posat en marxa dife-
rents programes d’ajuts i subvencions 
per a la millora d’habitatges i edificis, 
impulsats i finançats per diferents 
administracions, entre les quals 
l’Ajuntament, que ha obert una línia 

MÉS INFORMACIÓ SOBRE ELS 
DIFERENTS PROGRAMES D’AJUT

www. ElCastell.org

d’ajuts per a actuacions d’accessibi-
litat i mobilitat interior en habitatges i 
que ha finalitzat el 31 de desembre.
Resten obertes cinc convocatòries 
quatre de les quals finançades direc-
tament amb Fons Next Generation 
UE, i una altra per part del Consorci 
Metropolità de l’Habitatge (veure 
quadre adjunt).
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Maria Miranda
Alcaldessa de 
Castelldefels (PSC)

“Aquest compromís amb 
el Civisme és un projecte 
comunitari que implica fer 
de Castelldefels la millor 
ciutat per viure i conviure 
avui i demà, apostant per 
accions que millorin la 
convivència. Si millorem 
la convivència, tothom 
guanya!”.

La campanya consta de diferents missatges cridant a l’acció cívica

Amb el lema “Si millorem la convivèn-
cia, tothom guanya”, l’Ajuntament de 
Castelldefels promou una campanya 
de foment del civisme i les bones 
accions que ajudin a la bona convivèn-
cia entre el veïnat de Castelldefels.
La campanya es portarà a terme 
en 3 fases: informar, sensibilitzar i 
sancionar. 

A través dels canals oficials de l’Ajun-
tament, s’informarà de totes aquelles 
accions que vetllen per la convivència 
entre veïns i veïnes. En la següent 
fase, la de sensibilització, es compta 
amb l’Equip de Convivència municipal 
format pel SIEP (Servei d’intervenció 
per la convivència a l’espai públic), 
el Servei de Mediació, Policia de 
Proximitat i Agents Cívics acompan-
yats pel sector social de la ciutadania 
com a Facilitadors de la campanya 
de civisme, els quals se’ls ha informat 
sobre els serveis i de les actuacions 
que es duen a terme per a la millora de 
la convivència i el civisme al municipi.
La setmana de del 28 de novembre, 
els Equips d’Agents Sensibilitzadors 
varen instal·lar una carpa en diferents 
punts del municipi. En aquests punts 
de trobada s’ha recollit més de 600 
peticions i suggeriments per a millorar 

Si millorem la 
convivència, 
tothom guanya
L’Ajuntament posa en marxa una campanya 
per a fomentar la convivència i civisme

la convivència de cada barri. A l’última 
fase, la Policia Local desplegarà 
mitjans per a sancionar tot aquell acte 
incívic regulat a l’ordenança. Així ma-
teix, l’Equip d’Agents Sensibilitzadors 

reportaran al SIEP qualsevol incidència 
en temes relacionats amb la convivèn-
cia i civisme a via pública, per després 
fer-ho arribar a Policia Local i poder 
tramitar la sanció.

Actualitat

Presentació a la ciutadania

El Saló de Plens va acollir el 21 de 
desembre l’acte oficial de presentació 
de la campanya del Pacte pel Civisme 
de Castelldefels. La cita va comptar amb la 
presència de l’alcaldessa de Castelldefels, 
Maria Miranda (PSC), el primer tinent 
d’Alcalde de Drets i Ciutadania, Jordi 
Maresma (ERC), el regidor de Participació 
Ciutadana, Antoni Casas (ERC), el 
regidor de Comerç, Xavier Amate (Junts 
per Castelldefels), i la regidora de Neteja 
i gestió d’espais verds i naturals, Clara 
Quirante (PSC), entre d’altres. 

L’acte va servir 
per fer expressar 
l’agraïment 
institucional a 
les persones que 
estan col·laborant 
en la campanya

ORIOL PAGÈS

Antoni Casas
Regidor de Participació 
Ciutadana (ERC)

“A Castelldefels tenim un 
recurs com el whatsapp 
de neteja, que encara 
que faci anys que 
funciona, no tothom 
coneix a dia d’avui. Per 
això, una campanya de 
conscienciació com la del 
Pacte pel Civisme, que 
no pot ser puntual sinó 
constant, és necessària. 
Cal que tota la ciutadania 
coneguem, fem servir 
i ens impliquem per 
aconseguir, entre tots i 
totes, una ciutat millor”.
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Compromesos amb els objectius de 
desenvolupament sostenible

El 2021  l’Ajuntament de 
Castelldefels va adoptar 
el compromís d’orientar 
les polítiques públiques 
que desenvolupa cap al 
compliment de l’Agenda 
2030 i els seus objectius 
per al desenvolupament 
sostenible. Un estudi 
dut a terme amb el 
suport de la Diputació 
de Barcelona posa 
de manifest que bona 
part de les actuacions 
municipals segueixen 
aquests objectius.  

Un estudi amb l’auspici de la Diputació identifica fins a 60 propostes o iniciatives municipals de 
desenvolupament econòmic, social i mediambiental alineades amb l’Agenda 2030

L’Informe de diagnosi i pla d’acció de 
les polítiques locals de l’Ajuntament 
de Castelldefels amb els Objectius de
Desenvolupament Sostenible 
(ODS) ha identificat un total de 60 
propostes o iniciatives orientades 
al compliment dels 17 Objectius de 
Desenvolupament Sostenible (ODS) 
establerts per Nacions Unides. Tot 
plegat amb l’objectiu de definir una 
estratègia de ciutat basada en
l’Agenda 2030.
Els responsables de l’estudi han con-
siderat com a iniciativa tota aquella 
actuació promoguda per l’Ajuntament 
de Castelldefels que va més enllà 
del compliment legal i que mostra 
una aposta clara per la inclusió dels 
aspectes que conformen l’Agenda 
2030 en la gestió municipal. L’anàlisi 
d’aquest conjunt d’iniciatives ha 
permet establir el grau d’alineació de 

Bona part de les actuacions municipals segueixen els objectius de desenvolupament sostenible

RAMON JOSA

les polítiques públiques amb els ODS 
que el govern municipal du a terme. 
En aquest sentit, les conclusions són 
satisfactòries. En 9 dels 17 objectius 
el grau de compliment és elevat i 
en només dos el grau es baix (veure 
informació de la pàgina 13).
El projecte ha constat de quatre fases: 

Què són l’Agenda 2030 i els Objectius de 
Desenvolupament Sostenible?

L’Agenda 2030 és el full de ruta global per 
avançar vers el desenvolupament soste-
nible. L’Any 2015 va ser aprovada pels 193 
Estats membres de Nacions Unides amb la 
finalitat d’avançar cap a una societat global 
més inclusiva, pròspera, justa i sostenible. 
Els governs locals també van participar en 
la seva definició, per tal d’incloure reptes i 
necessitats de les ciutats i pobles. Aquest 
és un acord clau per a la humanitat, en què 
cal donar resposta a l’emergència climàtica, 
reduir les desigualtats i posar en ordre la 

digitalització i la transició energètica.
L’Agenda 2030 es desglossa en 17 
Objectius de Desenvolupament 
Sostenible, coneguts com ODS. Per a cada 
ODS s’han definit un conjunt de fites, 
que marquen el camí a seguir generant 
oportunitats vitals, inclusió i benestar 
social, sense malmetre l’entorn ni el futur 
de les properes generacions. Assolir els 
ODS, però, suposa un repte, tant per a 
l’Ajuntament com per al conjunt de la 
ciutadania. 

la planificació, la diagnosi, les conclu-
sions i el Pla d’acció. 

Les propostes per a un Pla d’acció
El Pla d’acció és el document en què 
s’inclouen els principals projectes 
de ciutat alineats amb els Objectius 
de Desenvolupament Sostenible, 
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En grau elevat

La diagnosi de les polítiques municipals

Les polítiques municipals de l’Ajuntament de 
Castelldefels als darrers anys han permès contribuir 
preferentment als Objectius de Desenvolupament 
Sostenible (ODS) més socials (ODS 1 i 2), amb un 
esforç incrementat per garantir les necessitats 
relacionades amb la COVID-19. L’informe de la 
Diputació destaca la feina feta envers la infància, 
la gent gran i els col·lectius més desafavorits 
econòmicament amb el programa social i mesures 
d’accés a habitatge social, entre d’altres. A nivell 
d’educació (ODS 4) destaquen serveis avançats que 
han estat actius i amb bona rebuda, com el Servei 
Transició Escola Treball (SLTET), el pla de formació de 
famílies, la Guia Educativa i el Pla educatiu d’Entorn. 
L’informe també posa de relleu que l’Ajuntament 
també prioritza la igualtat de gènere (ODS 5), on s’ha 
fet un salt important en els darrers anys i es consolida 
en estratègies transversals i amb actuacions diverses 
per prevenir i gestionar episodis de violència de 
gènere. 

Però no només en les qüestions més socials, es 
treu bona nota. La gestió del cicle de l’aigua (ODS 
6) s’ha vist enfortida amb la disposició d’una xarxa 
separativa d’aigües pluvials i residuals i la canalització 
de residuals del barri de Bellamar (en execució). 
L’informe valora que es promou el creixement 
econòmic sostingut, inclusiu i sostenible (ODS 8) 
amb actuacions de reactivació del comerç local, 
turisme de proximitat, familiar, esportiu i cultural, 
suport a la contractació i emprenedoria, serveis per a 
l’ocupació i participació en projectes tecnològics. Es 
té cura en la protecció de la platja (ODS 14 i 15), amb 
actuacions de recuperació i manteniment de dunes, 
certificacions i reconeixements de servei i protecció 
ambiental i activitats d’educació ambiental. Per últim, 
es destaca el compromís pioner en la cultura de la 
pau com un dels primers ajuntaments que te regidoria 
en pau i solidaritat (ODS 16) i els programes que així ho 
recolzen: programa d’educació per la pau, compromís 
de cooperació al desenvolupament 0,7% i activitats.

Tot i que s’estan fent actuacions i esforços per a 
millorar aquests aspectes, l’informe assenyala que 
cal treballar en aquests sis ODS per superar algunes 
mancances. L’ODS 10 és una estratègia transversal 
que treballa per a la inclusió. S’ha demostrat que 
és una forta aposta de l’Ajuntament i en la que es 
porten a terme moltes actuacions significatives i 
destacables, diu l’estudi. De manera que es troba 
en un bon grau d’alineament, però el context del 
municipi fa que sigui un repte important seguir 
treballant i enfortint les polítiques d’integració 
de nouvinguts, l’accessibilitat universal o l’accés 
a l’habitatge. En l’àmbit de la salut, es remarca el 
Projecte COM Salut, impulsant una evolució des de 
l’atenció assistencial cap a la prevenció, mitjançant la 
promoció d’hàbits saludables (ODS 3) però encara cal 
treballar per facilitar la pràctica esportiva, ampliant els 
equipaments esportius, establint programes d’esport 
escolar, etc. Pel que fa als ODS 9 i 11, l’Ajuntament 
ha identificat grans projectes, tots ells estratègics i 

rellevants, que s’han d’executar durant els propers 
anys. Hi ha una clara aposta per l’estratègia Smart 
City, la mobilitat sostenible, la promoció de la cultura, 
entre d’altres.En acció climàtica (ODS 13), es disposa 
del Pla d’Adaptació al Canvi Climàtic, document que 
descriu els objectius i actuacions que han de guiar el 
full de ruta municipal a curt i mig termini. Finalment, 
l’informe remarca l’aposta per les aliances amb altres 
institucions i entitats (ODS 17) enfocament necessari 
i imprescindible per impulsar nous projectes 
d’infraestructures, socials o ambientals i assenyala 
que caldrien més recursos per potenciar actuacions 
que ajudessin a desenvolupar projectes innovadors, 
modernitzar la institució i la participació ciutadana, 
l’administració electrònica o la comunicació entre les 
diferents àrees municipals i establir un model eficaç 
de treball transversal per projectes. Així mateix, cal 
seguir treballant per potenciar i mantenir la xarxa 
d’entitats així com els vincles amb la Universitat, per a 
assolir nous reptes tecnològics.

En grau mitjà

L’informe només ODS on es detecten menys 
actuacions alineades amb l’estratègia municipal en 
només dos dels 17 ODS. Tanmateix, destaca que el 
govern local té clar que s’ha de treballar en potenciar 
les energies renovables (ODS 7) i esmenta que hi ha 
diversos projectes previstos que s’haurien d’executar 

en un futur pròxim. El municipi també ha fet un esforç 
important en la gestió de residus (ODS 12) i ara ha de 
repensar el seu model per complir amb la directiva 
europea. També s’assenyala que s’hauria de potenciar 
la inclusió de clàusules socials i ambientals a les 
licitacions municipals.

En grau baix
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considerats estratègics i per tant 
prioritzats per l’equip de govern 
municipal. Es tracta de 15 propostes: 
1. Ciutat educadora i creadora d’opor-
tunitats; 2. Solució a les inundacions 
i vessaments d’aigües residuals; 
3. Turisme sostenible; 4. Promoció 
econòmica i dinamització del comerç 

local; 5. Projecte social adaptat a les 
necessitats de la ciutadania; 6. Ciutat 
oberta, acollidora i orgullosa de la seva 
diversitat; 7. Cohesió a través de la cul-
tura i l’esport; 8. Habitatge accessible; 
9. Renaturalització de la ciutat: eixos 
verds i protecció dels espais naturals; 
10. Civisme i convivència; 11. Smart 

City: innovació, tecnologia i digitalitza-
ció per a la sostenibilitat; 12. Mobilitat 
sostenible; 13. Projectes pel clima; 14. 
Eficàcia i transparència en la gestió, i 
15. Aliança per impulsar projectes de 
ciutat. Amb ells, l’Ajuntament pretèn 
impulsar la implantació de l’Agenda 
2030 a Castelldefels.
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RAMON JOSA

La Gent Gran es 
retroba amb la Festa 
de Nadal

La Festa de Nadal de la 
Gent Gran va aplegar 600 
persones al Poliesportiu de 
Can Vinader el passat 21 
de desembre, després del 
parèntesi de la pandèmia, 
en el tradicional berenar de 
germanor.

ORIOL PAGÈS

La ciutadania gaudeix 
de la Festa Major 
d’Hivern i la fira 
Castrum Fidelis

La ciutadania va sortir 
als carrer del 6 al 8 de 
desembre per participar 
en els actes de la Festa 
Major d’Hivern, on la cultura 
popular va ser protagonista, 
i la fira medieval Castrum 
Fidelis, que tornava a vestir 
el centre de la ciutat de 
color i diversió després del 
parèntesi provocat per la 
pandèmia.

ORIOL PAGÈS ORIOL PAGÈS

VEURE FOTOGALERIA

flickr.com/photos/
ajcastelldefels/

VEURE FOTOGALERIA

flickr.com/photos/
ajcastelldefels/

RAMON JOSA
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Pessebre tradicional i 
pessebre de Playmobil

Fins el 4 de gener s’han 
pogut gaudir els pessebres 
de Castelldefels. 
L’institucional, a la plaça de 
l’Església; el de Playmobil, a 
l’edifici de Can Roca de Baix.

RAMON JOSA

El comerç local, a la 
Fira de Nadal

La Fira de Nadal va tornar 
a ser present a la plaça de 
l’Església del 16 al 23 de 
desembre. Es tracta d’un 
esdeveniment comercial, 
però també festiu i lúdic 
que inclou el Mercat de 
Nadal, destinat de forma 
exclusiva al comerç local 
organitzat pel Gremi de 
Comerç de Castelldefels 
i el Gremi d’Hostaleria 
de Castelldefels i 
Baix Llobregat, amb 
la col·laboració de 
l’Ajuntament (Àrea de 
Comerç).

L’alcaldessa, a Bellamar i El Poal

L’alcaldessa Maria Miranda (PSC) va 
continuar amb el programa de visites als 
barris al desembre. En aquesta ocasió 
l’alcaldesa va estar a Bellamar i El Poal, 
recollint les inquietuds i propostes veïnals. 
Miranda va estar acompanyada dels 
membres de l’equip de govern Eva López 
(PSC) i Xavier Amate (JxCast), a més de 
tècnics municipals i membres de la Policia 
Local. A la fotografia, trobada amb els 
representants veïnals de Bellamar.

REDACCIÓ

ORIOL PAGÈS

Gran acollida al Bosc 
Encantat

Els Jardins del Castell s’han 
transformat en un gran 
Bosc Encantat per gaudir en 
família (fins al 7 de gener). 
Organitzat pel Gremi de 
Comerç de Castelldefels 
i el Gremi d’Hostaleria 
de Castelldefels i Baix 
Llobregat, amb el suport de 
l’Ajuntament, és una iniciativa 
de dinamització comercial 
nadalenca que omple els 
jardins amb gairebé 100.000 
punts de llum.

REDACCIÓ

VEURE FOTOGALERIA

flickr.com/photos/
ajcastelldefels/

VEURE FOTOGALERIA

flickr.com/photos/
ajcastelldefels/

RAMON JOSA
Festa de Nadal de 
l’Escola Municipal de 
Dansa

L‘Escola Municipal de 
Dansa va celebrar el seu 
Festival de Nadal. Un total de 
42 grups de diferents edats 
van presentar les primeres 
coreografies del curs 2022-
2023, amb una mostra de 
totes les tècniques que 
s’imparteixen a l’escola: inici 
a la dansa, dansa clàssica, 
creativa, contemporània, 
dansa espanyola, modern 
jazz i hip hop.

VEURE FOTOGALERIA

flickr.com/photos/
ajcastelldefels/
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#castelldefelsmimporta

“Espero que se acabe ya el Covid y vuelva todo 
a la normalidad, en el transporte público, en los 

bancos, etc. Y salud para todos.”

“Para el 2023 espero que haya salud para todos 
y que haya paz en el mundo. ¡Ah! y que me 

toque la lotería”.

Josefa Morcio Blanes
86 anys

Carla Juliá
29 anys

“Del año 2023 espero tener salud y fuerzas para 
poder ver este mundo maravilloso. Y bailar, que 

me gusta mucho bailar”.

Rafael Fernández Aguilera
56 anys

Què espera del nou any?

Xavinyetes
Xavi Roca

RAMON JOSA

                      Les fotos amb més ‘likes’
del 30 de novembre al 22 de desembre
segueix @ajuntamentdecastelldefels

@llambrichxd 205@xalartz 237@vespiba 271

Publica la teva foto amb l’etiqueta #castelldefelsmagrada
Triarem les fotos amb més ‘likes’ de cada mes, obra de perfils diferents

#castelldefelsmagrada

RAMON JOSA RAMON JOSA



elcastell.org 19 Fan Castelldefels

«Els beneficis no només són físics, la part 
emocional és molt important: treballem la 
cohesió de grup, l’empatia o l’autonomia.»

Com arribes a ser entrenador d’aquesta escola de pàdel 
adaptat?
Vaig començar al club sent entrenador de l’escola de competició 
amb joves i adults i després d’uns anys de formació i d’experiència, 
vam crear amb el meu pare aquest projecte per donar suport a una 
persona que coneixíem i així vam crear l’escola de pàdel adaptat. 
Està adreçada a infants amb diversitat funcional, amb tot tipus de 
capacitat. La vam crear amb 2 o 3 nois un dia i una hora a la setmana. 
Recentment heu celebrat un torneig que es diu Torró, Torró... 
Sí, vam començar amb 2 o 3 nenes i el dinar de cloenda d’aquest 
torneig va comptar amb la participació de 225 persones. 
A banda d’aquest torneig, quines activitats feu habitualment?
A part de l’entrenament que consisteix cada dia en una hora de pàdel 
i mitja hora d’activitat física, fem jornades els caps de setmana, 
casals d’estiu i de nadal... També participem a tornejos que es 
celebren a les escoles associades com ASPADO (Madrid i Cádiz) i un 
cop l’any anem a Madrid, Cádiz i Portugal.
Com contacteu amb els nois i noies que formen part de 
l’escola?
El boca-boca és el que més funciona. L’escola funciona molt bé, es 
veu millores tan a nivell tècnic (que no ens interessen gaire) però sí 
a nivell personal. Els pares estan molt contents i aquests nens van 
a tallers, a escoles especials, a centres ocupacionals. Els educadors 
estan en contacte i ens deriven moltes famílies. 
Com estructures com entrenador els entrenaments i els 
partits?
Els partits no els estructurem pràcticament, ens interessa que s’ho 
passin bé, si poden guanyar que guanyin.  A principi de la temporada 
ens reunim l’equip tècnic per planificar les sessions d’entrenament. 
Preparem la temporada en base a grups de jugadors i sobretot de 
manera individual, cada jugador té uns objectius, que no són tècnics 
(no avaluem revessos, ni dretes, ni volees), són objectius personals 
que els pares ens omplen en una fitxa. Treballem per exemple 
l’autonomia, l’assertivitat, l’empatia...
És a dir, feu un treball molt personalitzat...
D’això es tracta, ningú és igual a ningú, es tracta de personalitzar al 
màxim segons les necessitats de cadascú.
Els beneficis físics són evidents, el pàdel és un esport, però tu 
apuntaves que encara són millors els emocionals.
El tema físic millora moltíssim i la part emocional en aquests nois té 
molt més significat ja que ho tenen més difícil que la resta. Qüestions 

Nil Martínez
Director esportiu de l’escola de pàdel adaptat del 

Club de Tenis Andres Gimeno de Castelldefels

Nil Martínez és entrenador de pàdel adaptat 
del Club de Tennis Andrés Gimeno. Es 
tracta d’un projecte esportiu, educatiu i 
social, que mitjançant l’esport fomenta la 
igualtat d’oportunitats a nois i noies, amb 
diferents capacitats.

que poden semblar petites com l’autonomia poden tenir molta 
importància per ells i les seves famílies.
Quins projectes de futur teniu com entitat?
Com aquí ja no podem créixer més, estem començant a obrir seus. 
Venen nens d’altres poblacions i sap greu que hagin de fer una hora 
d’anada i una hora de tornada, quan potser qui ve de La Garriga 
passa per davant de cinc clubs. Aquest any hem obert una seu al 
Prat de Llobregat i també a Cabrera de Mar, amb l’objectiu de donar 
difusió i de replicar el projecte. 
Què significa personalment aquest projecte?
Pel matí tinc una feina, jo dic que pel matí m’omplo la butxaca i per 
la tarda m’omplo el cor. Això per mi és tot, és la meva felicitat i estic 
encantat amb el projecte.

RAMON JOSA

MÉS INFORMACIÓ
Pàdel Adaptat
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Arriben els Reis 
d’Orient

05
El dijous  5 de gener els 
Reis d’Orient tornen a la 
nostra ciutat. L’arribada de Ses 
Majestats omplirà la ciutat, de 
màgia, llum i colors. Melcior, 
Gaspar i Baltasar saben que a 
Castelldefels sempre els rep un 
gran nombre de nenes i nens, que 
no es volen perdre l’arribada a la 
platja ni la cavalcada.

Dijous 5 de gener
12 h Arribada amb camell de 
Ses Majestats per la sorra 
de la platja de Castelldefels
18 h Sortida del Castell de 
Castelldefels.

14

‘El trencanous’ 
porta danses 

d’arreu del món

Danses d’arreu del món (àrabs, 
espanyoles, xineses, urbanes…) 
amb la participació de l’alumnat 
de l’Escola Municipal de Dansa. 
Un espectacle ple d’alegria i 
emocions on nens i adults gau-
deixen de la màgia del Nadal i 
deixen volar la imaginació a un 
món de fantasia. La gent havia 
deixat de creure que és possible 
estar tots units, però demostra-
rem que la cohesió és possible.

Dissabte 14 de gener 
A les 20 h al Teatre Plaza
Entrades: 12.60€ 

MÉS INFORMACIÓ
castelldefels.
cultura

L’Espai del Mar ofereix 
un ventall d’activitats

CONSULTA EL PROGRAMA 
D’ACTIVITATS

De gener a març

VENDA D’ENTRADES
entrapolis.com

FOTOGALERIA 
D’ALTRES EDICIONS
flickr.com

L’Espai del Mar, l’equipament ciutadà 
ubicat al carrer 514, número 1, que també 
constitueix un punt de trobada veïnal, ha 
preparat un programa d’activitats divers, 
en col·laboració amb diferents entitats. 
Cursos, tallers creatius i lúdics per a per-
sones adultes i famílies, xerrades, música, 
grups d’acompanyament, entre d’altres 
activitats configuren un programa per a 
tots els gustos. Segur que trobes la teva.

15
“El Mêtre”, humor 

gestual per a tota la 
famílila

Després de 700 representacions 
arreu del món, arriba al Plaza “El 
Mêtre”, un espectacle de clown i 
humor gestual que et traslladarà 
al món de la imaginació, de la 
complicitat, el riure, l’amor, les 
emocions, el joc i la tendresa. 
Millor espectacle al festival 
Poeti Invasion Contest (PIC) de 
Sibiu (Romania), 2019.

Diumenge 15 de gener 
A les 18 h al Teatre Plaza
Entrades: 6€ 

VENDA D’ENTRADES
entrapolis.com

La singladura de Mapamundi, el 
cicle de la biblioteca sobre geopo-
lítica, ens porta a nord-amèrica. 
El port és la presentació del 
llibre “Estats Units: el país de 
les contradiccions” a càrrec de 
l’autor i periodista Xesco Reverter 
i de Xavier Martín Hernàndez, 
periodista de Ràdio Castelldefels. 

Dijous 19 de gener
A les 19h a la sala Margarida 
Xirgu de la Biblioteca Ramon 
Fernàndez Jurado.
Activitat gratuïta.

19
Reflexions a l’entorn 
de les contradiccions 

dels EEUU

MÉS INFO
Biblioteca Ramon 
Fernàndez Jurado

Doble ració de 
Mercat de Pagès
El 14 i el 28 de gener, de 8 a 14h, 
al carrer Arcadi Balaguer
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Comença l’any i els 
equipaments culturals de 
la ciutat ja estan preparats 
per oferir un ventall 
d’activitats.

27
Maruja Limón és un grup que 
es forma a finals del 2014, amb 
la intenció d’experimentar nous 
sons, a través de les inquietuds 
de cadascuna dels components. 
Una peculiar mescla de rumba, 
flamenc, pop i ritmes llatins, que 
donen forma a cançons que donen 
veu a les històries més quotidia-
nes, amb un enfocament directe i 
senzill.

Divendres 27 de gener
A les 20h al Teatre Plaza
Entrades: 17.30€ 

La fusió musical 
de Maruja Limón, 

a Castelldefels

Presentació del  
llibre “Castelldefels: 
temps de República”

25
La Biblioteca Ramon 
Fernàndez Jurado s’apunta 
a la comemoració del 90è 
aniversari de la República 
amb una mirada en clau local. 
La cita és la presentació del 
llibre “Castelldefels: temps de 
República”, a càrrec de l’autor 
Pau Vinyes i Roig.

Dimecres 25 de gener 
A les 19h a la sala Margarida 
Xirgu de la Biblioteca Ramon 
Fernàndez Jurado.
Activitat gratuïta. 

VENDA D’ENTRADES
entrapolis.com

MÉS INFO
Biblioteca Ramon 
Fernàndez Jurado

Si ets jove, això 
t’interessa

jovesdecastelldefels.org

Consulta les activitats juvenils

Des del dia 21 de gener i fins al 
9 de feber, la Biblioteca acull 
l’exposició de pintura de l’artista 
local Pati Rivera “Cuerpo, espacio, 
violencia”. Es tracta d’un assaig 
pictòric sobre el dany a travès del 
cos i els espais.

Inauguració: 21  de gener
A les 19h a la sala Margarida 
Xirgu de la Biblioteca Ramon 
Fernàndez Jurado.
Activitat gratuïta.

21
La pintura de 

l’artista local Pati

MÉS INFORMACIÓ
castelldefels.
cultura
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Manuel Reyes 
Grup Municipal PP 

ppcastelldefels@yahoo.es

@manualcalde_ @PSCastelldefels @Movem

Esther Niubó  
Grup Municipal PSC 

gms.castelldefels@gmail.com

Candela López Tagliafico 
Movem Castelldefels-ECP 
movemcastelldefels@gmail.com

NO al proyecto de los “6 ejes 
verdes”, SI a la protección del 

Medio Ambiente
Desde que, en el Pleno Municipal, el gobierno de 
Castelldefels presentó el proyecto de los 6 ejes verdes, 
en el PP nos hemos opuesto frontalmente y, cuanta más 
información hemos podido tener al respecto, la preocu-
pación ha ido en aumento y es por ello que en reiteradas 
ocasiones hemos exigido al Pleno la retirada del mismo.
Se trata de un proyecto totalmente alejado de lo que 
es una ciudad que respeta a su entorno natural. Lo que 
en realidad se esconde detrás de un título totalmente 
engañoso es la intención de convertir la preservación 
de las zonas verdes de Castelldefels en un proyecto 
especulativo urbanístico. Muchos vecinos han hecho una 
labor de análisis brillante llegando a la misma conclusión 
que nosotros: que muchas zonas verdes de nuestra ciudad, 
inundadas de árboles, desaparezcan para convertirse 
en entornos urbanizados, con edificios de más de tres 
plantas.
Por ello, en el pasado Pleno Municipal, presentamos 
una propuesta exigiendo una vez más la retirada de este 
proyecto, porque es un clamor vecinal, de diferentes 
colectivos, entidades y AAVV.
Este proyecto se tiene que retirar inmediatamente, y 
en todo caso, dar garantías a la ciudadanía, de repensar 
el futuro de la ciudad con un proceso participativo real, 
abierto y transparente desde el primer momento.
Porque lo que tiene que ser Castelldefels en el futuro lo 
tenemos que decidir entre todos y no solo unos pocos 
encerrados en un despacho y de espaldas a los vecinos.
Esto fue lo que pedimos en el pasado pleno y que 
lamentablemente fue rechazado gracias al voto en contra 
del gobierno municipal (PSC, ERC y JxCat) y la abstención 
necesaria de MOVEM.
Desde el equipo de ManuAlcalde seguiremos exigiendo 
que se ponga fin a este atropello medioambiental. No 
queremos más especulación urbanística en Castelldefels. 
Ya hemos vivido demasiadas atrocidades de este tipo en 
nuestra ciudad y siempre por parte de los mismos. 
Detrás del proyecto de los 6 ejes verdes se esconde un gran 
interés por parte del gobierno municipal. Pero nosotros 
defenderemos siempre y por encima de todo el interés de 
los vecinos de nuestra ciudad. 
Es necesario un cambio en Castelldefels que dé prioridad 
a las verdaderas necesidades de nuestra ciudad. Cuento 
contigo para que, a partir del próximo mes de mayo, ese 
cambio sea una realidad.

Quan hi ha un Govern amb 
voluntat d’acord hi ha 

pressupostos

En les últimes setmanes la nostra formació al 
Parlament, els companys i les companyes d’En 
Comú Podem, i el Govern de la Generalitat, en 
mans d’Esquerra Republicana, han signat un acord 
de cara a poder tenir uns pressupostos per a l’any 
2023. Això obre un nou temps polític que ha de con-
tinuar amb l’ampliació de suports, especialment 
del PSC, per tal que la Generalitat de Catalunya 
pugui disposar dels diners necessaris per fer front 
a les necessitats de la població catalana durant el 
pròxim any.

Els pressupostos són l’eina que ens serveix 
per reforçar les polítiques socials garantint els 
serveis bàsics de l’estat del benestar, com la sanitat, 
l’educació o les ajudes per a la població vulnerable. 
Davant l’actual crisi social els acords polítics amb 
sensibilitat d’esquerres són bàsics per protegir a 
qui més pateix els efectes d’aquesta greu crisi. És 
per això que des d’En Comú Podem s’ha aconseguit 
que la Generalitat destini el 20% del pressupost de 
salut pels nostres centres de salut, amb el compro-
mís d’arribar al 25% en dos anys. Els impostos a les 
grans fortunes i als pisos buits; 87 milions d’ajuts 
al lloguer, rebaixes del transport públic durant 
tot l’any i 180 milions per ampliar el parc públic 
d’habitatges són altres compromisos que hem 
arrencat d’ERC en el procés de negociació.

El que demostra aquesta aproximació entre el 
Govern i l’oposició d’esquerres al Parlament, també 
a l’estat, i a molts ajuntaments com el de Barcelona, 
és que quan hi ha un executiu amb voluntat de 
diàleg, l’acord és possible. Tant de bo ERC es 
comportés de la mateixa manera a Castelldefels on 
les urgències socials també són la nostra prioritat. 
De cara al 2023 el Govern municipal (ERC + 
PSC) encara no ha posat sobre la taula ni una sola 
proposta de pressupostos. I no oblidem que els de 
l’any 2022 aquest Govern va preferir pactar-los 
amb la dreta, amb Ciutadans, traint així l’acord 
progressista que totes les forces d’esquerres vam 
signar a Castelldefels el 2019.

Compromesos amb els 
Objectius de Desenvolupament 

Sostenible

L’any 2023 ha de ser el de la consolidació de 
Castelldefels com a ciutat europea i inter-
nacional, compromesa amb els Objectius de 
Desenvolupament Sostenible de les Nacions 
Unides, amb valors de sostenibilitat, protecció 
de l’entorn natural, igualtat, resiliència o cohesió 
social.

Hem fet pública la nostra voluntat d’incor-
porar els 17 ODS a les polítiques públiques i al pla 
d’acció que desenvolupa l’Ajuntament, que té el 
ferm compromís de contribuir a l’assoliment de 
l’Agenda urbana 2030, i impulsar iniciatives que 
promoguin el seu assoliment en totes les àrees.

Hem desplegat el Pla d’Internacionalització 
de Castelldefels, una ciutat cosmopolita amb 
14.000 persones d’origen estranger, que volem 
posicionar en l’àmbit internacional per promoure 
l’accés a oportunitats per la nostra ciutadania. 
Estem participant en les agendes internacionals 
per a contribuir a l’abordatge dels reptes globals 
des de l’àmbit local, i treballant per atreure 
finançament dels fons comunitaris per contribuir 
al desenvolupament de projectes locals en benefici 
de la ciutadania.

Fa pocs dies vam impulsar la “Xarxa 
Europea del Baix Llobregat” juntament amb la 
Diputació de Barcelona, el Consell Comarcal, 
l’AMB i la Representació de la Comissió Europea 
a Barcelona amb l’objectiu d’incrementar el paper 
de Castelldefels com a referent en l’enfortiment del 
projecte internacional i europeu.

Alhora, treballem per una  xarxa de 
ciutadania europea i internacional amb el projecte 
“Building together an open City” per promoure 
l’intercanvi internacional mitjançant la participa-
ció. Una campanya informativa amb els requisits 
necessaris per exercir el dret a vot a les properes 
eleccions municipals.

Des del PSC de Castelldefels estem orgullosos 
de treballar per una ciutat plural, oberta, sosteni-
ble, innovadora, feminista i internacional, i volem 
liderar des del territori una Ciutat de futur on 
tothom sigui protagonista!
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@ERCastelldefels @CsCastelldefels
@JuntsxCatDefels

Jordi Maresma
Grup Municipal d’ERC
castelldefels@esquerra.cat

Guillermo Massana 
Grup Municipal Ciutadans

castelldefels@ciudadanos-cs.org

Xavier Amate 
Junts per Castelldefels

xavier@juntspercastelldefels.cat

Junts, el partit dels fets. 
Junts, i a totes!

El passat dissabte 26 de novembre em vaig 
presentar oficialment a l’Espai del Mar com a 
candidat de Junts a l’Alcaldia de Castelldefels 
per les eleccions municipals del maig de l’any 
vinent.

Cada cop són més els veïns que s’apropen 
al nostre projecte de ciutat i bona prova d’això 
ho demostra la quantitat de persones que van 
assistir a la meva presentació (representants 
d’associacions veïnals, entitats, restauradors 
i comerciants de la ciutat, membres del nostre 
projecte “Castelldefels Futur”) fins al punt 
d’aconseguir omplir la sala. Una trobada on 
em van recolzar i acompanyar dos ponents 
estrelles com van ser l’actual Portaveu de 
Junts a Barcelona, Neus Munté, i l’exconseller 
d’Economia Jaume Giró, principal artífex dels 
pressupostos aprovats l’any anterior. 

La presentació va servir per posar sobre 
la taula els trets que major ens defineixen com 
a formació política Junts per Catalunya – 
Castelldefels: partit dels fets, pragmàtic i que 
aposta per l’emprenedoria, el respecte al medi 
ambient i pel desplegament de polítiques socials 
que no deixin al marge a cap família, sigui quina 
sigui la seva procedència, religió o situació 
econòmica.

Per una banda, el partit dels fets i ens avala 
tota la tasca feta fins al moment al capdavant de 
les diferents regidories i per altra banda, som un 
partit pragmàtic per què mai prometem res que 
no puguem fer realitat (el 80% de tot el que vam 
presentar en el darrer programa electoral s’ha 
complert). 

El meu agraïment a totes les persones que 
m’han encoratjat a presentar-me com a candidat 
per liderar aquest projecte tan ambiciós i engres-
cador que busca convertir Castelldefels en la 
capital del benestar de l’àrea metropolitana.

Aprofito per desitjar a tothom un bon any, 
ple de pau, salut, felicitat i sobretot de prosperi-
tat per als nostres veïns i veïnes de Castelldefels.

Salut!

Año electoral, año de obras

Año electoral, año de obras, o la representación de 
la más absoluta falta de planificación. 

Todos los habitantes de Castelldefels estamos 
sufriendo la fiebre de obras en vía pública puesta 
en marcha por nuestro gobierno municipal. Obras 
que se han iniciado muy pocos meses antes de 
las elecciones municipales y que hay que acabar 
rápido, no importa si bien o mal. El caos ha sido 
absoluto, la circulación totalmente colapsada, 
moverse por el municipio ha sido y está siendo un 
objetivo imposible de cumplir. Realizar compras 
en Castelldefels definitivamente es imposible, de 
nuevo los comerciantes en pie de guerra poniendo 
soluciones o, los que ya ven inalcanzable mantener 
su comercio, bajando persianas, dejando un reguero 
de locales cerrados por todos los barrios. 

A lo largo de la legislatura tan solo se 
puso en marcha la remodelación de la Avenida 
Constitución, con el nefasto resultado conocido 
por todos, ahora sí, ahora, a pocos meses de las 
elecciones se abre al tráfico un nuevo tramo, porque 
parece que sólo en esta época le importa a nuestro 
gobierno municipal sus ciudadanos. 

Avda de los Baños, Bellamar, Santiago 
Rusinyol…. Un largo etcétera de prisas y malas 
ejecuciones, de obras en muchos casos necesarias, 
pero ejecutadas sin sentido común, ese que parece 
tanto escasea. Las obras de Baños no empezaron se-
gún la información que se trasladó a los hosteleros, 
obviamente tampoco la ejecución siguió ningún 
planing establecido, resultado; verano la calle en 
obras y Navidad seguimos igual. Bellamar; vecinos 
con molestias constantes, Santiago Rusinyol, caos 
en el tráfico privado y en el público, y como colofón 
a la obra, la retirada de un gran número de plazas de 
aparcamiento.

A los políticos locales debe movernos la 
vocación de servicio público, sin embargo a este 
gobierno de PSC, ERC y Junts sólo le preocupan las 
fotos, el protagonismo y sus aspiraciones electora-
les. Castelldefels merece más.

Impuls republicà

2022 ha estat un any marcat pel progressiu retorn 
a la normalitat després de la pitjor pandèmia dels 
darrers 100 anys, però també per la fraternitat 
i la solidaritat amb les persones refugiades. 
Castelldefels, ciutadania i govern, ha demostrat 
novament la seva voluntat i vocació d’acollir, i no 
només els qui fugen de la guerra a Ucraïna. Prova 
d’això han estat la campanya d’empadronament 
actiu en equipaments municipals o el més de mig 
miler de signatures recollides a la nostra ciutat, en 
suport a la iniciativa legislativa popular, per exigir 
una regularització extraordinària de les persones 
migrants.

2022 també ha vist significatius avenços en 
la preservació del nostre ric patrimoni natural: 
la consolidació del model de platja iniciat al 2015, 
la protecció com a ZEPA de l’Olla del Rei; o la 
proposta oberta a debat públic per renaturalitzar 
la vall de Ca n’Aimeric i ampliar la franja de 
territori sota la protecció del Parc Natural del 
Garraf. Com a ciutat educadora, l’obertura dels 
3 centres d’interpretació de la ciutat (l’Espai 
Prehistòria i canvi climàtic a la Biblioteca, l’Espai 
Dunar a la platja i Piràtia al Castell) ens ha permès 
avançar en la coneixença i estima del nostre 
territori; i la baixada de ràtios a infantil-primària, 
de 25 a 20 alumnes, ha facilitat una atenció més 
personalitzada als nostres infants. A més, com 
a ciutat inclusiva, hem avançat en la detecció de 
l’alumnat amb necessitats especials i consolidat 
les vetlladores de menjador escolar. També en 
igualtat d’oportunitats hem publicat les primeres 
subvencions locals al lloguer, que actuaran com a 
llei de segona oportunitat per a moltes famílies, i 
incorporat noves bonificacions socials a l’escola 
municipal de dansa fent-la més accessible per a 
tothom.

Castelldefels avança quan ho fa amb tota 
la seva gent, sense deixar a ningú enrere. Avança 
quan posa el bé i el patrimoni comú al servei de 
tots els seus veïns i veïnes. Per això, aquest 2023 
serà l’any per donar un nou impuls a les polítiques 
republicanes i d’esquerres a la nostra ciutat.




